
نشست معاونان وزرای خارجه ایران 
و 1+5 درباره روند تکمیل متن توافق 
معاونان وزیران خارجه ایران و کشورهای 1+5 که 
به منظور بررسی روند تکمیل متن توافق جامع به 
وین سفر کرده  بودند، روز گذشته نشستی عمومی 
را به ریاست سید عباس عراقچی و هلگا اشمید برگزار 
کردند. به گزارش ایرنا، این نشست ظهر روز گذشته 
و با حضور معاون��ان وزرای خارجه انگلیس، آلمان، 
فرانسه، آمریکا، چین و روسیه شروع به کار کرد و پس 
از 90 دقیقه به کار خود پایان داد. پس از این نشست 
رایزنی های دو جانبه و چند جانبه عراقچی و روانچی با 
همتایان خارجی خود آغاز شد. عراقچی و روانچی در 
جریان این رایزنی ها نخست با معاونان وزیران خارجه 
3 کشور انگلیس، آلمان و فرانسه دیدار کردند و پس 
از آن نیز با معاونان وزرای خارجه چین و روسیه وارد 
مذاکره ش��دند. عراقچی و روانچی از روز چهارشنبه 
هفتمین دور مذاکره برای نگارش متن توافق جامع 
را آغاز کردند. همزم��ان با مذاکره معاونان، تیم های 
کارشناسی هم به ریاست حمید بعیدی نژاد و استفان 

کلمنت کار روی ضمائم را ادامه دادند.

حضور ظریف در اجلاس همکاری های 
منطقه ای حاشیه اقیانوس هند

اج��اس وزی��ران کش��ورهای عض��و اتحادی��ه 
همکاری های منطقه ای حاشیه اقیانوس هند با حضور 
وزیران خارجه کش��ورهای عضو ازجمل��ه وزیر امور 
خارجه جمهوری اس��امی ای��ران در اندونزی برگزار 
خواهد شد. به گزارش ایرنا، وزارت امور خارجه اندونزی 
روز گذش��ته از حضور وزرای امور خارجه کشور های 
عضو برای شرکت در این اجاس که ماه اکتبر در شهر 
پادانگ اندونزی برگزار می ش��ود، خبر داد. این مقام 
وزارت امور خارجه اندون��زی، گفت که »محمدجواد 
ظری��ف« وزیر امورخارج��ه ایران و »جولی بیش��اپ« 
همتای استرالیایی وی نیز در این اجاس حضور دارند.

 ابراز نگرانی روسیه
 از کندی روند مذاکرات هسته ای

»سرگئی ریابکوف«، معاون وزیر امور خارجه روسیه 
در اظهاراتی در روز گذش��ته از نگرانی روس��یه درباره 
کند بودن روند مذاکرات هس��ته ای ایران خبر داد. به 
گزارش ایسنا، نماینده روسیه در مذاکرات هسته ای 
پس از ورود به وین برای دور ت��ازه مذاکرات در جمع 
خبرنگاران گفت: »متاسفانه روند مذاکرات درحال کند 
شدن است. این موضوع ما را نگران کرده است به دلیل 
آن که زم��ان باقی مانده تا ضرب الاج��ل رو به کاهش 
است و ما باید در کوتاه ترین زمان ممکن گام های نهایی 
را برداری��م«. ریابکوف همچنین در م��ورد بازطراحی 
راکتور آب سنگین اراک اظهار کرد:  ایران و کشورهای 
1+5 هنوز جزییات مربوط به نحوه بازطراحی راکتور 
آب س��نگین اراک را تعیین نکرده اند که این موضوع 
خود باعث ایجاد یک وقفه مج��ازی در روند مذاکرات 
شده اس��ت. ریابکوف همچنین در مورد دسترسی به 
س��ایت های نظامی ایران گفت: تنها راه حل موضوع 
دسترسی های مدیریت شده به سایت های هسته ای 
ایران، دستیابی به چارچوب تفاهم با آژانس بین المللی 
انرژی اتمی است. او تصریح کرد:  تنها راه حل جهانی 
و قابل قبول این موضوع دستیابی به سند یک تفاهم 
میان ایران و آژانس و نیز وجود قانونی در این مورد است 
که این سند در مورد قراردادهای همکاری آینده ایران 

و آژانس چگونه استفاده شود.

امیر عبداللهیان: 

ایران با آمریکا درباره مسائل منطقه 
هیچ مذاکره ای ندارد

مع��اون وزارت ام��ور خارجه ایران روز پنجش��نبه 
گفت: »ته��ران از گفت وگو و توس��عه همکاری های 
 همه جانبه با کش��ورهای همس��ایه و به وی��ژه حوزه 
خلیج فارس استقبال می کند«. عبداللهیان در ادامه به 
ایسنا گفت: »مسائل منطقه با مشارکت همه کشورهای 
منطقه قابل حل وفصل است«. وی با بیان این که اقدام 
نظامی علیه یمن تشدیدکننده اقدامات افراط گرایی 
و عامل رش��د تروریس��م و تقوی��ت درگیری های 
فرقه ای است، افزود: این اقدامات برای امنیت منطقه 
کمک کنن��ده نخواهد بود. مع��اون ظریف تصریح 
کرد: »کشورهای منطقه ازجمله عربستان سعودی 
می توانند نقش مح��وری در کمک به صلح و ثبات 
و امنیت در منطقه ایفا کنن��د«. امیرعبداللهیان در 
ادامه با اشاره به مذاکرات ایران با 6 کشور افزود:  این 
مذاکرات صرفا بر موض��وع فعالیت های صلح آمیز 
هسته ای ایران متمرکز است و ما هیچ مذاکره ای با 

آمریکا درباره مسائل منطقه نداریم.
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ای��ن روزها درخص��وص مذاکرات هس��ته ای نقدها 
و حمایت ها به انواع و اقس��ام مختلف مطرح می شود. از 
حمایت ها که بگذریم نکت��ه ای درخصوص نقد ها قابل 
توجه است که اعضای تیم مذاکره کننده هسته ای هم گاه 
و بیگاه به آن اش��اره و شکوه هایی مطرح کرده اند. شکوه 
اساسی تیم مذاکره کننده هسته ای این است که چرا در 
داخل به سخنان آنها اعتماد نمی شود و در مقابل ادعاهای 
مقام��ات غربی مبنای نقد ق��رار می گیرد. ب��رای مثال 
اعضای تیم مذاکره کننده هسته ای به کرات توضیحاتی 
درخصوص موضوع پی ام دی، فردو، مذاکرات با آژانس، 
جایگاه آژانس در مذاکرات هسته ای و پروتکل الحاقی و 
نحوه اجرای آن مطرح کرده اند که این توضیحات البته 
ازسوی منتقدان هرگز پذیرفته نشد. اما سیروس ناصری 
از اعضای ارش��د تیم مذاکره کننده هس��ته ای در دولت 
اصاحات و محمد س��عیدی معاون سابق برنامه ریزی، 
بین الملل و امور مجلس س��ازمان انرژی اتمی ایران در 
دولت اصاحات در نشستی مشترک توضیحات مفصلی 

درخصوص موارد بالا ارایه کردند بود. 
 این روزها یکسری مسائلی مطرح است که طبعاً 
افکار عمومی بای�د به پاس�خ هایی در مورد این 
پرسش ها برسد. مثلا این که می گویند در لوزان 
نظام ویژه بازرسی برای ایران طراحی شده است. 
بحثی که از سوی منتقدین، درحال شکل گیری 
است این اس�ت که پروتکل را به شکلی تصویر 
می کنند در رس�انه ها و افکار عمومی که گویی 
پذیرش آن ننگی اس�ت که ایران قرار اس�ت به 
آن تن دهد. به نظر می رس�د پروت�کل در ایران 
بد تعریف شده  اس�ت. الان نیز برخی منتقدان 
پروتکل را تحریف ش�ده به افکار عمومی نشان 
می دهند. تصور می کنم این موضوع باید مقداری 

شفاف سازی شود. 
ناصری: یکی از مصیبت هایی که آقای دکتر ظریف و 
مسئولان تیم مذاکره کننده از روز اول با آن مواجه بودند 
این اس��ت که از باب روابط و جایگاه روابط ایران و آژانس 
وضعیتی در اختیار آنها قرار گرفته  اس��ت، که از دیدگاه 
یک ناظر بی طرف راه حلی ب��رای آن وجود ندارد. بحثی 
که ناگهان به آن دامن زده ش��ده این است که مجموعه 
مذاکره کنند گان در گذش��ته دسترس��ی به مکان های 
حس��اس را س��اده گرفته بودند و اکنون نیز همان طور 
برخورد می کنند. اتفاقا در آن زمان بسیار سخت گرفته  
شد و بسیار دقیق عمل شد و در این زمان نیز بیش از آن 

زمان سخت  گرفته می شود. 
مسأله دیگر آن است که متاسفانه آقای دکتر ظریف با 
وضعیتی وارد مذاکرات شد که یک کیفرخواست جامع 
و تفصیلی 12ماده ای در همین آژانس بر مبنای همین 
پادمان فعلی علیه ایران مطرح شده  است. البته استنادات 
قابی است اما متاس��فانه همین موارد بسیار ضعیف و 
بدون مدرک واقعی وضعیتی ایجاد کرد که آژانس اینها 
را در گزارش خود از  سال 2011 تاکنون گنجانده و تکرار 
کرده  اس��ت. الان بحث این نیس��ت که بخواهیم نقدی 
نسبت به این موضوع داشته باشیم، ما فقط می خواهیم 
بدانیم که در واقعیت در کجای کار هستیم که تصمیم 
درست گرفته شود. پس از یک طرف یک کیفرخواست 
12 ماده ای داریم که با کمال تاسف این 12 ماده تقریبا 
هر بخش جزیی و کلی که مربوط به یک برنامه نظامی 
هسته ای است را شامل می شود و آقای دکتر ظریف باید 
چنین پرونده ای را حل کند که حل آن بس��یار دش��وار 
اس��ت. یک راه حل این است که همین طوری بماند و به 
 آن کاری نداشته باشیم. مثل خیلی مسائل دیگر که دنیا 
سلس��له اتهاماتی را به ما می زنند و ما اعتنا نمی کنیم و 
کار خودمان را انجام می دهیم، این یک روش است. یک 
روش هم این است که آن را حل کنیم. در این چارچوب 
نگاه مجدد به پروتکل معنا پیدا می کند. حداقل این است 
که پروتکل در مقایس��ه با بازرسی ویژه که اکنون تحت 
آن هستیم، به مراتب بهتر است. موضوع این نیست که 
بالاخره شما با برنامه حساب شده یک دسترسی به آژانس 
بدهید. مهم این است هرکاری که می کنید حساب شده 
و برنامه ریزی شده باشد و روی آن کار شده باشد و مبانی 

سیاسی آن دیده شده باشد و بتوانید به هدف برسید. 
 آیا دوستان حرف شان درست است که تا بحث 

پی ام دی حل نشود، توافقی در کار نیست؟
ناصری: دوستان یعنی چه کسانی؟ منظور شما آقای 
فابیوس است؟ آقای فابیوس می گوید تا این حل نشود 
توافقی در کار نیس��ت. فعا گروهی خش��ن در آمریکا 
که ش��دید ترین طراحی ها را برای مذاکره ب��ا ما کرد و 
متاسفانه مبنی قرار گرفت، آنها نیز از روز اول گفتند اگر 
موارد گذشته حل نشود توافق معنی ندارد. سناتور های 
تندروی آمریکایی نیز همین را می گویند. بعضی ها در 
داخل نیز بدون اطاع روش��ن از وضع همین مطالب را 
نسبت به خودمان تکرار می کنند. نظر شخص من این 
است که موارد گذش��ته را اصا قبول نکنیم و بگوییم از 

اساس غلط است. بگوییم منابع آژانس خودشان به فشار 
آمریکا آنها را وارد آژانس کردند و خودشان نیز آن را حل 
کنند. به ما ارتباطی ندارد. اگر طرف مقابل می گوید بدون 
این توافقی حاصل نیس��ت خودش راهی برای آن پیدا 
کند. این پاشنه آشیل ما نیست، بلکه پاشنه آشیل طرف 

مقابل است. 
پی ام دی واقعا یک مسأله سیاسی است یا فنی؟ 
الان گفته شده که راه حل آن مصاحبه، بازرسی 
از تأسیسات هسته ای و تاسیاست نظامی است. 
ایران با این پیش�نهادات مخالفت ک�رده، خب، 

راه حل جایگزین رفع پی ام دی چیست؟
سعیدی:  سال 2006 برای اولین بار موضوع پی ام دی 
مطرح شد که ایران احتمالا فعالیت  نظامی داشته است. 
اس��ناد و مدارکی که آژانس ارایه می داد از همان روز اول 
مشخص بود که کذب و ساختگی است. برای این که همان 
زمان این موضوع و مسائل باقي مانده را حل کنیم، در زمان 
آقای لاریجان��ی مدالیته ای با آق��ای البرادعی، مدیرکل 
آژانس بین المللی انرژی اتمی تنظیم ش��د که 6موضوع 
به عن��وان موضوعات باقی مان��ده از  س��ال 1985 بود و با 
 عنوان مس��ائل باقی مانده مطرح بود و بحث پی ام دی. آن 
6موضوع با این که س��ال های زیادی از آن می گذشت، به 
خوبی حل ش��د و در آن دوران اتفاقا عاوه بر ارایه اسناد 
و مدارک س��اعت ها و روزها و هفته ها در وین و تهران بر 
س��ر آن بحث کردیم، یکی از آنها بحث منشأ آلودگی ها 
بود که یک داس��تان 18 ساله بود و بعد موضوع پلونیوم و 
پلوتونیوم. خیلی موضوعات دیگر و 6موضوع مطرح شده با 
گفت وگو، ارایه اسناد دقیق و حساب شده و در بعضی موارد 
هم با مصاحبه رفع شد. این مصاحبه نه این که مصاحبه 
باشد، درحقیقت بازرسان آژانس در ارتباط با موضوعات 
هسته ای نوعی تعامل و تعاطی افکار با کارشناسان کشور 
می کنند تا پازل های خالی خود را که باید به شورای حکام 
ارایه کنند، پر  کنند. درحقیقت یک نوع تعاطی فکر بین 
متخصصان ما و آژانس است. این اتفاق در آن زمان رخ داد 
و آژانس هم اعام کرد که آن 6موضوع حل شده ماحصل 
ارایه اس��ناد و گفت وگو با متخصصان ما بود. متخصصان 
چنان خوب کارشناس��ان آژانس را متقاع��د کردند که 
مسائل باقی مانده 18 ساله، کاما حذف شد. اما موضوع 
باقی مانده، موضوع پی ام دی ب��ود که آژانس در این نقطه 
یک تخطی کرد. توافقی که در آن دوره با آژانس شده  بود، 
این بود که آژانس سوالات خود را مطرح کند و حتی اگر 

لازم باشد با یکی دو نفر صحبت و اعام کند.
ناصری: البته در آن زمان به نام مطالعات ادعایی بود 

و بعد تغییر اسم پیدا کرد و به عنوان پی ام دی مطرح شد.
س�عیدی: بله، البته از لحاظ محتوا یکی بود. توافق 
ما با آژانس این بود که س��والات را مطرح  کند و پاسخ ها 
داده می شود. حتی اگر لازم بود با متخصصانی که درگیر 
این موضوعات هس��تند، می توانید صحبت کنید. بعد 
از ارایه گ��زارش ایران که ح��دود 117 صفحه بود و بعد 
چند صفحه هم به آن اضافه شد، آژانس هیچ تاییدیه ای 
ارایه نداد. عما دست آژانس بسته ش��د و ابهامی برای 
آژانس نمانده بود. تا یکی دو سال بعد که مجددا با عنوان 
پی ام دی موضوعاتی را مطرح کرد. واقعیت اینجاست که 
آژانس عملکرد درستی از خود نشان نداد. می توانست با 
تعهدی که به ما داده بود این موضوع را تمام ش��ده اعام 
کند و به این دلیل که مدیرکل آژانس عوض شد و آقای 
آمانو آمد و با تیم و رویکرد جدید عما بازی تغییر پیدا 
کرد. در حالی که ایران به تعهداتش در مورد این موضوع 
به خوبی عمل کرده بود و ساعت ها در تهیه آن اسناد کار 
کرده بود اما آژانس به اعتقاد من خاف آشکار انجام  داد. 

گزارش های بعدی که آژان��س با عنوان پی ام دی مطرح 
کرد همان بحث پی ام دی بود منتها با زبان و عبارت دیگر. 
جالب این بود که در همان دوران هم که آن اطاعات داده 
می شد به زبان غیر رسمی می گفتند که این اطاعات از 
کانال هایی به دس��ت ما رسیده که مشخص بود از کجا. 
به تعبیر دیگر همه اطاعاتی که آن کانال های محرمانه 
به آژانس داده ب��ود با بازدیدهای آژانس از پارچین انجام 
دادند، عما بی پایه و نادرس��تی آن مشخص بود. عما 
آژانس می گف��ت می خواهم از این نقط��ه بازدید کنم و 
اجازه بازدید به بازرسان داده می شد و اجازه نمونه برداری 
هم داده می شد و نه در نمونه برداری و نه در بازرسی ها به 
جوابی دست نمی یافتند. به نظر می رسد رویکرد آژانس 
در مورد ایران، یک بهانه بیشتر نیست،  برای این که 5+1 
در حوزه سیاسی امتیازات بیشتر بگیرد. تمام اطاعات 
مرتبط با پی ام دی در آژانس نه مبانی حقوقی و نه مبانی 

فنی دارد.
ناصری: اگر بخواهم ببینیم چه گزینه هایی داریم و 
بالاخره می خواهیم چه کار کنیم با مسأله پی ام دی باید 
گفت یکی این که هیچ کاری انجام ندهیم. آمریکا و 5+1 
با همین وضع که هیچ اقدامی درخصوص اتهامات واهی 
انجام نمی دهیم یا توافق می کنند یا نمی کنند. برداشت 
بنده این است که حتی اگر هیچ کاری انجام ندهیم، ناچار 
می شوند توافق کنند. گزینه دوم چیست؟ مسیر حقوقی 
برای همین اتهامات. جا داش��ت که این مسیر حقوقی 
زودتر شروع می ش��د. تجربه ای که در 10سال گذشته 
برای ورود ب��ه موضوعاتی که آژانس مط��رح می کند و 
خروج موفق از آن متعدد است. آژانس اتهامات متعددی 
را از ابتدا علیه ما مطرح کرده بود و همه را دس��ته بندی 
کرده و مدعی شده بود که ش��ما در همه زمینه ها برای 
تولید س��اح فعالیت کرده اید. ما یک به یک آنها را حل 
کردیم. در دوره آقای لاریجانی هم با مطرح شدن بحث 
مدالیته موضوعات باقی مانده حل شد. متاسفانه از امکان 
سیاسی که در آن زمان وجود داشت، استفاده نشد. آقای 
دکتر سعیدی در آن زمان کاما آگاه بودند که روزنه باقی 
مانده راجع به مطالعات ادعایی اگر در قالب مدالیته حل 
نشود، این در آینده معزلی بزرگتر از مدالیته خواهد شد. 

اما خوب در این تغییرات بعضی از مسائل کم شد.
چرا حل نشد آقای سعیدی؟

سعیدی: تفاهم شده بود که حل شود. حتی فرمول 
و چارچوبی هم تعریف ش��ده بود. ه��م از طرف ما و هم 
طرف آژانس. اما خب به دلایلی که در آن دوره آقای دکتر 
لاریجانی خیلی خوب موضوع را طراحی کرده بودند تا 
حل وفصل شود. اما به دلیل مخالفت برخی از مسئولان 
اجرایی در آن دوره متاسفانه مسیر ادامه پیدا نکرد و این 
امکان بود که ظرف 2 تا 3 ماه موضوع مطالعات ادعایی به 

کلی جمع و تمام شود. 
ناصری: یعنی قبل از این که تبدیل به بحث پی ام دی 

شود.
سعیدی: بله.

 دلیل مخالفت مسئولان اجرایی آن دوره برای 
مذاکره با آژان�س درخصوص مطالعات ادعایی و 

حل آن چه بود؟
سعیدی: دلیل خاصی در آن زمان اعام نشد. 

 با توجه به توضیحاتی که ارایه کردید شما قرار 
دادن طرح موضوع پی ام دی در داخل توافق را به 

صلاح می  دانید؟
سعیدی: خیر. به نظر من یکی از اشتباهتی که 5+1 
دارد انجام می دهد این است که این موضوع را به توافق 
گره می زند. اگر در داخل 1+5 کشوری باشد که اعتقاد 

داشته باشد این موضوع باید در توافق جامع درج شود، 
اشتباه خیلی استراژیک و بزرگی است. 

آقای دکتر ناصری آیا موضوع پی ام دی به توافق 
گره خورده؟

ناصری: من اطاع دقیقی ندارم اما از شواهد برمی آید 
که وضع هنوز سیال اس��ت. البته نباید زیاد به اظهارات 
تبلیغاتی طرف مقابل توجه کرد. آمریکا 10 سال گفت که 
ایران نباید غنی سازی داشته باشد. اما درنهایت قبول کرد 
ایران غنی سازی داش��ته باشد. البته فرانسوی ها بیشتر 
از باقی طرف های اروپایی به دنب��ال قضایای مربوط به 

گذشته هستند. 
 نکته ای که جال�ب توجه بود این اس�ت که در 
بیانیه لوزان هی�چ ذکری از پارچین نش�ده بود 
درحالی که تا پیش از این موضوع پارچین خیلی 

داغ بود؟
ناصری: پارچین جزو بحث های 12 موردی اس��ت 
که آژانس به عنوان اتهامات گذش��ته درخصوص ایران 
مطرح کرده است. بالاخره این موضوع بین ایران و آژانس 
است. اگر 1+5 بخواهد نقشی در این مورد داشته باشد، 
آن نقش این خواهد بود که دخالت کند تا این مسأله به 
نحوی جمع شود. یعنی مثا بگویند ایران این همکاری ها 
را با آژانس کرده است ما هم در شورای حکام این مسأله را 

خاتمه یافته، تلقی خواهیم کرد. 
 یعنی منظور شما این است که اگر ایران از لحاظ 
سیاسی به توافق برس�د 1+5 دیگر درخصوص 
مطرح کردن و پیگیری ک�ردن موضوع پارچین 

نفعی ندارد ؟
ناصری: آنهایی که بین 1+5 مایلند که توافق حاصل 
شود، اشتباه است که سلس��له اتهاماتی را آن قدر عمده 
کنند که آن وق��ت به دلیل این موض��وع توافق به این با 

اهمیتی خدشه دار شود.
س�عیدی: موضوع پی ام دی برای آژانس مهم است. 
آژانس می گوید تکلیف من را روش��ن کنید. اگر شما به 
توافق برسید من دیگر دس��تم به جایی بند نیست که 
بخواهم این موضوع را حل وفصل کنم. بعضی از کشورها 
هم که البته من نمی خواهم اسم بیاورم از آنها، این توافق 
به نفع شان نیست. بالاخره توانایی غنی سازی ایران برای 
کشورهای تولید کننده سوخت هسته ای از نظر اقتصادی 
هم قابل قبول نیس��ت. اما در مقابل یکی از کشورها در 
همان 1+5 خیلی تاکیدی ندارند که حتما باید پی ام دی 
حل ش��ود تا ما به توافق برسیم و من فکر می کنم که در 
پایان با 1+5 به این نقطه می رسیم که 1+5 به این ترجیح 
می رس��د که موضوع توافق را به ی��ک جمع بندی کلی 
برساند و این موضوع را هم به عنوان مسئله ای بگذارد که 
بین ایران و آژانس باید حل وفصل شود. به هرحال آنهایی 
که این اسناد و مدارک را ساخته اند می دانند که کجای 
این اسناد ساختگی و کجای آن اصلی است و چقدر ایران 
روی مس��أله کار کرده و چقدر کار نکرده و آنها مطمئن 
هس��تند که در ایران هیچ اتفاقی راج��ع به این موضوع 
نیفتاده و من معتقدم که حتما تیم هسته ای نباید برود به 
این سمت که حل موضوع پی ام دی را به عنوان یک شرط 

برای توافق بپذیرد. 
ناصری: پاس��خ کوتاه برای این موضوع این است که 
به نفع 1+5 و ای��ران و به نفع اعتبار آژانس، به نفع توافق 
و تداوم و حفظ این توافق اس��ت که موض��وع پی ام دی 
در چارچوب همین توافق حل وفصل بش��ود و از دستور 
کار خارج ش��ود. اما اگر به هر دلیلی توافق��ی روی این 
 موضوعات حاصل نشود برای ایران مهلکه نیست بلکه
 برای 1+5 دشوار است.                             ادامه  در صفحه 6

اخبار    دیپلماسی

پاسخ به منتقدان هسته ای 
 حل پی ام دی ربطی به پذیرش پروتکل الحاقی ندارد

اخبار  جهاندر میزگردی با حضور کارشناسان مطرح شد

 بسترهای دروغ را باید از میان برد 
نه دروغگو را

زمانی نه چندان دور جریانی سکان مدیریت 
اجرایی کشور را به دس��ت گرفت. مدت زمانی 
نه چندان کوتاه پس از تکی��ه زدن این جریان 
ب��ر صندل��ی ق��درت، آرام آرام، زمزمه هایی در 
محافل سیاس��ی، اقتصادی و فرهنگی کش��ور 
شکل گرفت که حاکی از بیان آمار و ارقام خاف 
واقع، از س��وی مقامات قوه اجرایی کش��ور بود. 
این شکوه ها و گایه ها ادامه یافت. تکذیب های 
مقامات رس��می کش��ور علیه یکدیگر متعدد 
ش��د و روزبه روز نیز بر حجم ش��ان افزوده شد. 
رفته رفته ش��رایطی ایجاد شد که بازار شایعه و 
دروغ در عرصه فضای سیاس��ی کشور داغ شد 
و راه و رس��م صداقت همراه با صراحت س��که. 
کار به جایی کش��ید که برخ��ی از تحلیلگران 
سیاس��ی و اقتصادی صراحتا مطرح می کردند 
ک��ه نمی توانند ب��ه آمارهای برخ��ی از مراجع 
رس��می کش��ور اعتماد کنند. نتیج��ه چنین 
روندی، س��لب آرام��ش سیاس��ی، اقتصادی، 
اجتماعی و روانی از جامعه بود. در نتیجه ما طی 
هشت سال رفته رفته با جامعه ای روبه رو شدیم 
 که دیگر توانایی اعتماد کردن نداشت و همین

 عدم توانایی برای اعتماد کردن موجب س��لب 
آرامش روانی اش ش��د. گویی تک تک مردم نیز 
به مانند برخی نهادهای رسمی کشور جزیره ای 
عمل می کردند. چرا که هیچ کس نمی توانست 

به دیگری اعتماد کند. 
اما حالا وضعیت مان چطور اس��ت؟ بگذارید 
با اس��تفاده از یک تجربه به این س��وال پاس��خ 
دهم. چندی است که در چند گروه شبکه های 
اجتماعی نظیر وایبر، تلگرام و واتس آپ حضور 
دارم. گروه ه��ا را بس��ته ب��ه افرادی ک��ه در آن 
هس��تند می  توان به گروه های فامیلی، ش��غلی 
و فرهنگی تقس��یم بندی ک��رد. در این گروه ها 
بارها و بارها مشاهده کرده ام که مطالب کذب، 
ادعاه��ای بی س��ند و م��درک و ش��ایعات زرد 
در نقش واقعی��ات متقن، به راحتی دس��ت به 
دس��ت می ش��وند. از این گروه در گروه دیگر به 
اشتراک گذاشته می شوند و حتی اعضای گروه 
درباره شان بحث می کنند و موضوع را به عنوان 
یک واقعیت متقن و موثق م��ورد کنکاش قرار 
می دهند. کنکاشی که باید در ابتدا درخصوص 
اصل موضوع و صحت و سقم آن صورت بگیرد. 
چند ب��اری در این گروه ها نس��بت به این اقدام 
اعتراض و حتی اسنادی را در رد دروغ و شایعه 
مطرح ش��ده ارایه کردم. اما به تدریج دیدم که 
گویی گوش ش��نوندگان عاقه ای به ش��نیدن 
چنی��ن اعتراضاتی ن��دارد. گوی��ی گوش ها به 
شنیدن دروغ و شایعه بیشتر عادت کرده است. 
احس��اس کردم دروغ و ش��ایعه بیشتر موجب 
سرگرمی است. جالب این جا است که هر زمان 
که با اس��تدلال و ارایه ش��واهد تذک��ر دادم که 
موضوع مطرح شده از اساس دروغ است، برخی 
ناراحت ش��ده و طوری رفت��ار کردند که گویی 
من رفتاری مخ��ل موجودیت گروه از خود بروز 
می دهم. این جا بود که به عمق فاجعه پی بردم. 
متاسفانه در جامعه ما شایعه پراکنی و دروغ در 
حال تبدیل ش��دن به جزیی ثابت از زندگی ما 
است و اگر کسی بخواهد این جزء ثابت را بردارد 
و جابه جایش کند، با واکنش مواجه شده و رانده 

می شود. 
حال ب��ا در نظ��ر گرفتن چنی��ن وضعیتی، آیا 
بروز پدیده دروغ گویی در میان برخی مسئولان، 
خیلی عجیب اس��ت؟ اگر آب را بر بس��تر خاکی 
خشک و تش��نه بریزید روان نخواهد شد و خاک 
تش��نه بافاصله آن را خواهد بلعید. وقتی جامعه 
تش��نه ش��ایعات باش��د، وقتی جامعه احساس 
مسئولیت نکند و با نخستین اطاعات دریافتی، 
بدون این که صحت و س��قم اطاعات را بررس��ی 
کند، دس��ت به قض��اوت بزند، وقت��ی جامعه به 
قضاوت عجولانه عاقه مند باشد، بستر کاما برای 
شایعه  و دروغ فراهم اس��ت. شایعه ساز و دروغگو 
نیز بر روی همین بستر مناسب شنا خواهد کرد و 
اهداف خود را پیش خواهد برد. امروز خوشبختانه 
جامعه در معرض دروغ شنیدن از دولتمردان قرار 
ندارد اما بسترها هنوز برچیده نشده است و مباد 
روزی که فردی بخواهد بار دیگر از این بس��ترها 

سوءاستفاده کند.
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